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Abstract 

This study examined the impact of risk management practices on the financial 

performance of Sudanese Islamic banks during the period from 2007 to 2018.  The 

statement of problem is that, despite the existence of risk management departments 

and regulations, there are a limited role of risk management, absence of adequate 

controls and lack of proper risk management practice in Sudanese Islamic banks that 

most likely weaken their financial performance.  Given that, the risk management is 

an important matter that can not be neglected by banking sector otherwise the results 

will be unpleasant.     

The research hypotheses articulated to examine the relationship between the 

independent variables that include liquidity, credit, operational and market risks plus 

bank’s capitalization; and the financial performance as dependent variable that 

measured by return on assets and return on equity ratios.   

The research design toke the form of quantitative approach and it followed the 

explanatory and descriptive methods.  The researcher used a secondary data that 

gathered from the audited financial statements of (10) Islamic banks in Sudan, with 

(120) observations. Two models have been constructed using econometrics 

estimations of panel data; namely fixed effects and random effects models. 

The study results revealed that there is strong negative impact between liquidity and 

operational risks on the financial performance, while the market risk is shown to be 

positively significant.  Additionally, the bank’s capitalization indicated its 

significance on the financial performance, as it has a positive sign to the return on 

assets and adverse direction with the return on equity.  The results also found that 

credit risk has a negative impact on financial performance when it measured by the 

ratio of return of equity, however, it has no impact on the financial performance when 

it measured by the ratio of return on assets.  

The study concluded that the risk management practices is a significant determinant 

to the financial performance of Islamic banks in Sudan. Therefore, the management 

of banks and the policy makers shall carefully deal with the risk management matters 

in order to maximize the banks’ return and to maintain their financial soundness. The 

study results are consistent with many previous studies that conducted in Sudan 

context and at different regions.    
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 المستخلص

الدراسة   المخاطر على  أتناولت هذه  إدارة  ممارسات  بالثر  المالي  فى  الإسلامية    مصارف الأداء 

الرغم من وجود  بوتمثلت مشكلة الدراسه في أنه  .  2018إلى    2007خلال الفترة من    السودان

في المصارف الإسلامية السودانية إلا أن هنالك دوراً محدوداً لإدارة    إدارات ولوائح لإدارة المخاطر

ارسة سليمة لرقابه هذه المخاطر، مما يضعف  عدم وجود مم مع    المخاطر، وغياب للضوابط الكافية

الأداء المالي لهذه المصارف.  وبالنظر إلى ذلك، فإن إدارة المخاطر تعتبر مسألة ذات أهميه لا  

 يمكن إهمالها من قبل القطاع المصرفي وإلا فإن النتائج ستكون غير مرضية. 

وضع   التم  لفرضيات  التي  دراسة  المستقلة  المتغيرات  بين  العلاقة  مخاطربحث  السيولة    تشمل 

كمتغير    للمصرف  الأداء المالي   ؛ و مصرفال  ال سمأوالائتمان والتشغيل والسوق بالإضافة إلى ر

 . العائد على الأصول والعائد على حقوق الملكية بنسبتى   تم قياسهتابع  

الأ إستخدام  مع  الكمي  للمنهج  وفقاً  البحث  تصميم  قد  تم  و  والوصفية.  التوضيحية  ستخدم  إساليب 

( بنوك إسلامية في السودان  10)  عدد لـ  راجعةمالمالية ال  تقاريرمن ال تم جمعها  الباحث بيانات ثانوية  

و120)  عدد ب ملاحظة.  انموذجين    تصميمتم    ،ذلكعلى    اً بناء(  أحد  باستخدام  لدراسة  لأغراض 

)  بيانات نماذج  بيسمى  قياسي  ال قتصاد  الإتقديرات   المقطعية  الزمنية   panel dataالسلسله 

models)و تم  ،  خلاله  نموذجى  من  الثابتةتحديد  التأثيرات    و  (fixed effects)  التأثيرات 

 (. random effects)  العشوائية 

بين مخاطر السيولة والتشغيل على الأداء    جوهرى نتائج الدراسة عن وجود تأثير سلبي    أظهرت 

علاوةً  إيجابي.  تأثير    أظهرت مخاطر السوق    ، في حين أن  فى السودنسلامية  مصارف الإللالمالي  

  إتضح أن    على الأداء المالي، حيث    ة أهميتأثير ذو    مصرف الإسلامى أظهر رأسمال ال ى ذلك،  عل

العائد على حقوق  نسبة  مع    البهس  علاقة  ذو  الأصول والعائد على  نسبة    مععلاقة طردية    ذوالتأثير  

  قياسه يتم  ئتمان لها تأثير سلبي على الأداء المالي عندما  مخاطر الإ   النتائج أن    أظهرت كما      الملكية. 

ثر على الأداء أت   يلم تظهر أهذه المخاطر    حقوق الملكية، في حين أن    على  عائد النسبة    من خلال

 .بنسبة العائد على الأصول  الأداء المالي قياس يتم المالي عندما  

فى داء المالي  للأ  كمحدّد أهمية قصوى  ذات  وخلصت الدراسة إلى أن ممارسات إدارة المخاطر  

خذى القرار الإهتمام  و متّ   مصارفال  ات هذهب على إدارلذلك يتوجّ   لسودان.باالإسلامية    مصارفلا

  تتوافق   نتائج الدراسةفإن  ذلك،  أضف إلى  السلامة المالية.  تحقق  بإدارة المخاطر لتعظيم العائد و  

مناطق  بالعاملة  في    و أالسودان  بالعاملة  مصارف  شملت الالعديد من الدراسات السابقة التي  نتائج  مع  

 . أخرى  مختلفة 
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